
СООБЩЕНИЕ ОБ ОТВЕТЕ СОВЕТСКОГО ПРАВИТЕЛЬСТВА НА 
ТЕЛЕГРАММУ ПРЕДСЕДАТЕЛЯ КОМИТЕТА ЛИГИ НАЦИЙ Г. ЦЕИРО ДЕ 
МАТТА 

13 декабря 1939 г. 

12 декабря наркоминдел получил из г. Женевы (Швейцария)  следующую телеграмму от
г. де Матта [da Matta], председателя Комитета Ассамблеи Лиги наций по финляндскому 
вопросу: 
"Комитет, созданный Ассамблеей, созванной согласно статьи 15 Устава, обращается в 
срочном порядке к Правительству СССР и к Финляндскому правительству, призывая их
прекратить военные действия и начать при посредстве Ассамблеи немедленные 
переговоры для восстановления мира. Присутствующая Финляндия принимает это. 
Буду признателен за сообщение до завтра, вторника, готово ли правительство СССР 
принять этот призыв и немедленно остановить военные действия. Хозе Цеиро де Матта 
[José Caeiro da Matta], председатель Комитета”. 
В тот же день—12 декабря В. М. Молотов, от имени Советского правительства ответил 
г. де Матта следующей телеграммой: 
"Правительство СССР благодарит Вас, господин Председатель, за любезное 
приглашение принять участие в обсуждении финляндского вопроса. Правительство 
СССР вместе с тем доводит до Вашего сведения, что оно не считает возможным 
принять это приглашение по мотивам, изложенным в телеграмме наркоминдела от 4 
декабря,  посланной в ответ на запрос господина Авеноля [Avenol]. 
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REPORT ON THE REPLY OF THE SOVIET GOVERNMENT ON TELEGRAM 
TO THE CHAIRMAN OF THE COMMITTEE OF LEAGUE OF NATIONS, J. 
CAEIRO DA MATTA 

On December 13, 1939. 

On December 12 the Commissariat for Foreign Affairs received from Geneva (Switzerland) 
the following telegram from M. de Matta, the chairman of Committee of the Assembly of 
League of Nations, about the Finnish question: 
"The committee established by the Assembly, convened under Article 15 of the Charter, 
urgently appeals to the Government of the USSR and the Finnish government, urging them to 
cease hostilities and begin immediate negotiations through the Assembly to restore peace. 
Finland present at the Assembly accepts this. I would be grateful for the message if received 
tomorrow, Tuesday, whether the government of the USSR is ready to accept this call and will 
immediately stop military operations. José Caeiro da Matta, Chairman of the Committee".
On the same day - on December 12 V.M.Molotov, on behalf of the Soviet government 
answered de Matta with the following telegram: 
"The government of the USSR thanks you, Mr. Chairman, for the kind invitation to take part 
in discussion about the Finnish question. The government of the USSR at the same time 
brings to your attention that it does not find it possible to accept this invitation on the basis 
which is stated in the telegram of the People's Commissariat for Foreign Affairs, from the 
December 4, sent in reply to inquiry of Mr. Avenol. 
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